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90. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 3924
Sagsid.:
Initialer: 38107
Åben sag

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Godkendt.



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 10-06-2014

Side 194

91. Gensidig orientering
Dok.nr.: 3936
Sagsid.: 13/16468
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering ved Udvalgsformanden

 Museets deltagelse i den kulturelle rygsæk
 Årre som blomstrende landsby, den første med 2 blomster

 
Orientering ved Forvaltningen

 Status på puljen Andre Kulturelle Arrangementer
 Samarbejde mellem Varde Museum og Varde Kunstforening
 Nyt samarbejdsprojekt – Kulturen som redskab til at mestre det gode liv 

 
Gensidig orientering

Bilag:
1 Åben Oversigt over bevillinger/tilskud i 2014 - kulturpuljen 41152/14
2 Åben A Vardes Kulturelle Rygsæk - Historie 8. klasse 150618/13

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Drøftet.
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92. O 7-Kantens udviklingsplaner
Dok.nr.: 5373
Sagsid.: 14/5419
Initialer: anpe
Åben sag

Sagsfremstilling
Den vestjyske Amatørscene 7-Kanten har hjemsted i Janderup, og har egne lokaler på 
adressen Vesterled 52, Janderup. Herudover er foreningen i gang med at indrette 
værksted for scenebyggeri samt oplag af materiel og materialer i en hal på Kærvej 23, 
Varde.
 
7-Kantens flagskib er det årlige sommerspil, som afvikles på friluftsscenen i Arnbjerg. 
Sommerspillet opføres for 36. gang i 2014.
 
Herudover er der faste opsætninger hen over året i teatersalen i Janderup, og de seneste 
2 år har Musikhuset i Esbjerg været rammen om en ungdomsforestilling i efteråret.
 
7- Kanten har mange bolde i luften og pusler med flere nye satsninger allerede i 2014, 
eksempelvis ”Sandfolket” v/Tirpitz og genoptagelse af ”Varde Revyen”.
 
7-kanten er Danmarks næststørste amatørteater med 400 medlemmer, og er en 
folkeoplysende forening, som får tilskud efter folkeoplysningsloven og i forhold til 
medlemssammensætning. I 2013 modtog foreningen sammenlagt i lokaletilskud og 
aktivitetstilskud 225.307 kr. 
 
Foreningen har til Kultur og Fritid fremsendt et budgetønske i 2015 om fremover at 
modtage et fast driftstilskud fra Varde Kommune.
 
7-Kanten vil gerne invitere udvalget til Janderup og vise lokaliteterne frem og fortælle 
om deres aktiviteter og deres udviklingsplaner for de næste 4-5 år.
 
Det er aftalt med 7-Kanten, at udvalget kommer på besøg i forbindelse med 
udvalgsmødet den 10. juni 2014. Rundvisning m.m. forventes at tage cirka 20 minutter 
med start kl. 13.00.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at orienteringen tages til efterretning.
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Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Orienteringen blev taget til efterretning.
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93. O Samarbejder om skolereformen i 2014
Dok.nr.: 5482
Sagsid.: 14/1105
Initialer: pkha
Åben sag

Sagsfremstilling
På udvalgets visionsdialog i marts 2014 bad udvalget forvaltningen om at udarbejde et 
overblik over de områder, hvor udvalgets område bidrager i forbindelse med 
skolereformen.
 
Dette overblik er nu udarbejdet i vedhæftede bilag. 
 
Som det fremgår, er udvalgets område bredt involveret i opgaver i forbindelse med 
skolereformen, der arbejdes blandt andet med Den Åbne Skole sammen med Biblioteket, 
Musik- og Billedskolen og Kultur og Fritid. Mens NaturKulturVarde, Biblioteket og Museet 
indgår i skolereformen med andre opgaver.

Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Initiativer i forbindelse med Skolereformen fra Kultur og 

Fritidsudvalgets område
46941/14

2 Åben Folkeskolereformen - øget bevægelse samt aftaler med foreninger 
og erhvervslivet..docx

74394/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Orienteringen blev taget til efterretning. 
Dokument 74394/14 fra Skoleafdelingen blev udleveret i forbindelse med behandling af 
punktet.
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94. A Driftstilskud 2014 - Vestjysk Kunstforening
Dok.nr.: 5387
Sagsid.: 13/11277
Initialer: anpe
Åben sag

Sagsfremstilling
Vestjysk Kunstforening søger Varde Kommune om et driftstilskud i 2014 til 
udstillings�virksomhed. Vestjysk Kunstforening arrangerer hovedparten af de skiftende 
udstillinger i Janusbygningen.
 
Foreningen betaler husleje og har store udgifter i forbindelse med transport, forsikringer, 
ferniseringer, rundvisninger og PR. Foreningen ønsker at fastholde et højt antal skiftende 
udstillinger. Det giver mulighed for et meget varieret udstillingsprogram og dermed 
mulighed for at fastholde stedets placering som det store altfavnende udstillingssted i 
kommunen. Foreningen arrangerer forskellige udstillinger, rundvisninger, og foredrag af 
høj kvalitet.
 
Foreningen har en medlemskreds på ca. 250 personer, hvoraf størstedelen er bosiddende 
i Varde Kommune.
 
Vestjysk Kunstforening havde pr. 31. december 2013 en egenkapital på 147.336 kr. og i 
2013 et underskud på 16.638 kr. I 2013 modtog foreningen et tilskud på 50.000 kr. fra 
Varde Kommune.  

Forvaltningens vurdering
Vestjysk Kunstforenings aktiviteter og udstillingsvirksomhed i Janusbygningen er en 
livsnerve for Janusbygningen. 
 
Kultur og Fritid sidestiller foreningens aktiviteter med øvrige kunstforeningers aktiviteter i 
Varde Kommune, som har udstillinger som primære formål. Det drejer sig om Varde 
Kunstforening og Oksbøl & Omegns Kunstforening.
 
Oksbøl & Omegns Kunstforening har i 2013 modtaget et tilskud på 22.000 kr. Varde 
Kunstforening modtog i 2013 et tilskud på 43.000 kr. 
 
I lighed med disse foreninger foreslår forvaltningen, at Vestjysk Kunstforening modtager 
et driftstilskud i lighed med 2013 på 50.000 kr. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Tilskudsbeløbet kan finansieres af konto for tilskud til kunstforeninger, hvor der er et 
budgetbeløb i 2014 på 138.900 kr. til fordeling efter ansøgning mellem 
kunst�foreningerne i Varde Kommune.

Høring
Ingen



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 10-06-2014

Side 199

Bilag:
1 Åben Driftstilskud - Vestjysk Kunstforening 2014 69728/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Vestjysk Kunstforening i 2014 bevilges et driftstilskud på 50.000 kr. finansieret af 
konto for tilskud til kunstforeninger.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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95. Lånegaranti til energiforbedrende tiltag, Helle Hallen
Dok.nr.: 5486
Sagsid.: 13/12663
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Helle Hallen ansøger om kommunegaranti for et lån på 1.730.000 kr. til 
energibesparende foranstaltninger (EBF). 
 
Beløbet ønskes anvendt til:
· Etablering af jordvarme
· Nye filtre til 25 m svømmebassin og spa
· Nye yderdøre til Hal 2
 
Samlet forventer Helle Hallen at opnå en årlig besparelse der gør, at det samlede lån 
inklusive renter kan være tilbagebetalt på ca. 8 år. Helle Hallen ønsker at tilbagebetale 
lånet over 15 år.
 
Team Byggeri og Ejendomme har vurderet, at de i ansøgningen beskrevne tiltag er 
relevante, og at den forventede besparelse på energiforbruget er realistisk.
 
Økonomiafdelingen har vurderet, at ansøgningen ligger inden for rammen af 
energibesparende foranstaltninger, der kan gives kommunal lånegaranti til. 
Økonomiafdelingen har ligeledes vurderet at levetiden på tiltagene, der ønskes lån til, er 
længere end de 15 år, som er den ansøgte lånetid.

Forvaltningens vurdering
Det er opfattelsen, at der i hallerne i Varde Kommune med fordel kan gennemføres EBF. 
Denne opfattelse bygger bl.a. på en bygningsmæssig gennemgang foretaget i 
2009/2010. Dernæst har en gennemgang af el- og lysanlæg vist, at der er store 
langsigtede besparelser at hente ved investering i energiforbedringer. 
 
Det er en forudsætning, at lån optaget til EBF kan tilbagebetales over en kortere årrække 
med de besparelser (mindre energiforbrug), som de planlagte EBF forventes at medføre. 
 
Det foreslås, jf. Team Byggeri og Ejendomme og Økonomiafdelingens vurderinger, at 
Varde Kommune stiller kommunegaranti for et lån på 1.730.000 kr., som skal 
tilbagebetales på 15 år.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Varde Kommunes lånemuligheder vil ikke blive påvirket af kommunegarantien til hallens 
lån, idet lånet optages til energibesparende foranstaltninger.

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Ansøgning om energilån fra Helle hallen 72906/14

Anbefaling
 
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at det godkendes, at Helle Hallen optager lån på 1.730.500 kr. til etablering af 
jordvarme, nye filtre til svømmebassin og spa, samt nye yderdøre i Hal 2,

at lånet afvikles over 15 år af sparede energiudgifter, og

at Varde Kommune stiller garanti for lånet.
 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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96. Mere liv i Smedeværkstedet
Dok.nr.: 5399
Sagsid.: 13/15404
Initialer: anpe
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og fritid er på møde i februar 2014 orienteret om Varde Kommunes 
spillested Smedeværkstedet og dets brug. Udvalget besluttede at forvaltningen skulle 
tage kontakt til Smedeværkstedets bestyrelse og de øvrige aktører i området med 
henblik på at komme med forslag til øget anvendelse af huset, set i relation til 
udviklingen af området som helhed. 
 
Kultur og Fritid har gennemføret en dialogproces med repræsentanter for 
Smede�værk�stedets bestyrelse, nuværende og potentielle brugere. Formålet med 
processen har været at åbne op for nye muligheder for anvendelse af stedet.
 
Smedeværkstedet består af:

 Et fotolokale, der er fuldt udlejet til foto-klubben
 3 øvelokaler, der er fuldt udlejede til lokale bands
 En stor sal der udlejes på time/dagsbasis eller efter en fast ugentlig aftale.

Smedeværkstedet laver ikke selv arrangementer men stiller faciliteter til rådighed for 
institutioner og foreninger, som lejer sig ind. Lejen bruges til finansiering af de faste 
driftsudgifter samt vedligehold, så den samlede økonomi i huset balancerer. Alle 
foreninger kan leje lokaler, og godkendte foreninger kan få lokaletilskud til lejen.  Aktuelt 
er der planlagt 161 bookinger af salen i 2014. Tallet vil være større ved årets udgang da 
bookinger indkommer løbende.
 
Kun i sommermånederne kan der udlejes til private og på særlige betingelser.
 
Smedeværkstedet bruges nu til bl.a.: musik (jazz og rytmisk), musikskolekoncerter, 
musik/spise arrangementer, dans, teater, kunstudstillinger, børneteater mv.
 
Der er et begyndende samarbejde mellem Musik & Billedskolen og Smedeværkstedet, da 
Musik- & Billedskolen mangler et større lokale til fx koncerter. Varde Garden mangler 
også plads til deres øve-aktiviteter og kunne med fordel også bruge salen i 
Smede�værkstedet. Disse to institutioners brug er dog begrænset, da de ikke kan 
honorere lejen.
 
Der var på dialogmøderne enighed om, at der godt kan opnås mere brug i forhold til fx 
musikarrangementer, Musikskolens koncerter, Varde Garden, foredrag mv. 

Forvaltningens vurdering
Det er Kultur og Fritids vurdering, at flere med fordel kan bruge Smedeværkstedet, og at 
det overordnet vil gavne kulturlivet, hvis brugen som kulturhus styrkes.  
 
Kultur og Fritid finder det vigtigt, at der er en brugsmodel som sikrer, at der er en 
variation i tilbud så stedet fastholdes som et musik- og kulturhus for mange forskellige 
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typer af kreative aktiviteter. Det vil også have en positiv virkning i forhold til det 
kommende projekt KulturSpinderiet.
 
Der kan identificeres to typer af barrierer:

1. Kendskab til og synlighed af Smedeværkstedet
2. Økonomi

Ad. 1. Det er Kultur og Fritids vurdering, at synlighed og kendskab til huset kan 
forbedres betydeligt. Det foreslås, at Kultur og Fritid i samarbejde med 
Smedeværkstedet sikrer initiativer der kan forbedre bl.a. den digitale synlighed. 
Herunder kendskab til husets aktiviteter (brugervinklen), og hvordan man kan få 
mulighed for at bruge huset (forenings/institutionsvinklen).
 
Ad. 2. En af udfordringerne omkring økonomi er, at lejen for brugen af stedet kan 
opleves som dyr, hvis foreningerne til sammenligning kan bruge gratis lokaler på 
skolerne (mod gebyrbetaling), også selvom aktiviteten som fx foredrag, ville være mere 
optimal at holde på Smedeværkstedet. En anden udfordring er, at Musik & Billedskolen i 
sit driftsbudget ikke har budget til at betale leje.
 
Det anbefales at forvaltningen i samarbejde med Smedeværkstedet opstiller nye 
låne/leje/brugs modeller så det sikres: at Musik & Billedskolen kan bruge salen på 
alternative vilkår, at foreningernes leje står mål med alternative leje/brugsmuligheder og 
at aftenskolerne også har økonomisk mulighed for at anvende Smedeværkstedet til fx 
foredragsvirksomhed.
 
Brugen af Smedeværkstedet og aftalerne herom bør tages op igen når KulturSpinderiet 
er tættere på realisering, da der i den nye kontekst for stedet evt. skal arbejdes med en 
anden samtænkning af brugen af de fysiske faciliteter i området.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Der vil være økonomiske konsekvenser ved omlægning til billigere 
låne/leje/brugs�modeller som skal sikre, at foreninger og institutioners økonomiske 
muligheder for at bruge stedet forbedres. Det nuværende lejeniveau sikrer netop at 
lejeindtægten dækker de basale udgifter til stedet.
 
Der er medtaget budgetønske på 50.000 kr./ år til finansiering af den manko som 
Smedeværkstedet vil opleve, hvis de nye lejeindtægter ikke svarer til udgifterne ved den 
øgede brug, og idet der vil være mere slid på stedet som kræver øget vedligehold.

Høring
Bestyrelsen for SI Smedeværkstedet er involveret i processen.

Bilag:
1 Åben Varde Kommunes spillested Smedeværkstedet, Varde 25346/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
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at budgetønske til finansiering af øget brug af Smedeværkstedet på 50.000 kr. medtages 
på driftsbudgettet,

at Kultur og Fritid i samarbejde med Smedeværkstedet udarbejder nye konkrete 
modeller for lån/leje/brug og

at Kultur og Fritid i samarbejde med Smedeværkstedet sikrer en forbedring af 
synligheden omkring Smedeværkstedet.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 10-06-2014

Side 205

97. Alslevhallens fremtid
Dok.nr.: 5397
Sagsid.: 14/6149
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Idrætshallen i Alslev er blevet passet og vedligeholdt godt. Men ca. 40 års brug har slidt 
på bygningerne. Det skyldes både den dag�lige brug af hallen, men også udeklimaets 
påvirkninger over tid. Der kræves derfor en gennemgribende renovering inden for de 
kommende år, såfremt man ønsker at bibeholde halfaciliteten i Alslev.
 
Udvendigt kræver facaderne en generel renovering og taget skal udskiftes. 
Omkost�ningerne for den udvendige renovering vurderes at beløbe sig til 1.300.000 kr.
 
Indvendigt skal halgulvet udskiftes og samtlige rørinstallationer efterses og renoveres. 
Omkostningerne for den indvendige renovering vurderes at beløbe sig til 2.340.000 kr.
 
Der vil årligt være omkostninger med vedligehold svarende til 60.000 kr. 
 
Ved��hæftet som bilag er en uddybning af vurderingsgrundlaget for 
renoveringsomkostningerne.
 
En gruppe med tilknytning til Alslevhallens bestyrelse og lokale foreninger har taget 
initiativ til udarbejdelse af et forslag til, hvordan en ny Alslevhal kunne udformes. 
Gruppens forslag er vedlagt som bilag.
 
Nedrivning af den nuværende hal og opførelse af den nye hal er budgetteret til omkring 
22 mio. kr.
 
Det er gruppens ønske, at hallen i mange år kan blive omdrejningspunkt for både den 
lokale idræt, men i ligeså høj grad omdrejningspunkt for lokallivet i sin helhed. 
 
Alslevhallen er omdrejningspunkt for en stor del af idrætslivet i Alslev. I perioden 2007-
2013 er hallen belagt 1700-1950 timer årligt. Der er naturligvis flest brugere af hallen i 
indesæsonen. Vedlagt som bilag er et eksempel på belægning i en typisk uge i 
indesæsonen.
 
Da der i Alslev er en folkeskole med undervisning til og med 6. klasse, er der krav om 
adgang til minimum en minihal (ca. 400 kvm).

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at det er relevant at forholde sig til Alslevhallens 
fremtid. Hvis Udvalget beslutter, at der fortsat skal være en halkapacitet i Alslev, bør 
Udvalget beslutte, om det vurderes som en rentabel løsning, at renovere den gamle hal, 
eller om der skal investeres i en ny hal.
 
Alslevhallen er som de fleste andre haller i Varde Kommune opført omkring 1970. Hallens 
opbygning og indretning er derfor blevet til med udgangspunkt i de idrætsformer, som 
var styrende på daværende tidspunkt. Danskernes idrætsvaner har ændret sig de sidste 
30-40 år og de klassiske indeidrætter og foreningsstrukturer er under pres. 
Idrætsvanerne vil angiveligt fortsat ændre sig i de kommende år. 



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 10-06-2014

Side 206

 
Forvaltningen vurderer derfor, at Udvalget bør overveje om renovering eller genopførelse 
af en traditionel hal i Alslev er relevant sammenholdt med adgangen til andre 
traditionelle idrætshaller i Varde Kommune. Der er vedlagt et kort, der viser antallet af 
andre idrætshaller inden for en given afstand.
 
Det er forvaltningens vurdering, at Alslevhallens situation bør udnyttes til at overveje 
hvilke alternativer, der findes på idrætshalområdet, så hallen i bedst mulig omfang kan 
efterleve borgernes nuværende og kommende behov for idrætsfaciliteter.
 
Varde Kommune har i alt 21 haller. Det betyder at der i gennemsnit er 2379 borgere per 
hal. Det er betydeligt bedre end landsgennemsnittet på 3694 borgere per hal. 
Forvaltningen vurderer derfor, at det er relevant at forholde sig til, hvorvidt der i Alslev 
er behov for en idrætshal i traditionel forstand.
 
Da de fleste idrætshaller i Varde Kommune er lige gamle, vil der i de kommende år 
angiveligt opstå et stort behov for renoveringsprojekter som ved Alslevhallen. Det er 
derfor forvaltningens vurdering, at der bør laves en strategi for idrætshallerne i 
kommu�nen. Derved sikres, at Varde fremadrettet har den rette type og mængde 
idræts�facilite�ter. I de strategiske overvejelser kan fx bosætning og sundhed indgå 
som områder, der kan få gavn af gode indeidrætsfaciliteter.
 
Såfremt Udvalget beslutter at der bør tænkes i alternative og innovative løsningsforslag 
omkring Alslevhallens eller idrætshallerne generelt vurderer forvaltningen, at der bør 
afsættes omkring 200.000 kr. til ideudvikling, skitseforslag mv.

Sundhedskonsekvensvurdering
En idrætshal giver mulighed for at dyrke idræt året rundt uafhængigt af vejret.
Idrætsfaciliteter er fremmende for foreningsidrætten og kan dermed være 
sundhedsfremmende.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Belægning af Alslevhallen 70054/14
2 Åben Arkitektens bud på en ny Alslev Hal 70058/14
3 Åben Bygningsafdelingens bud på budget for renovering og fremtidig drift 

af Alsleshallen
73698/14

4 Åben Kort med afstande til haller og minihaller fra Alslev 73915/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Udvalget drøfter sagen.
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Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Sagen blev drøftet.
 
Med udgangspunkt i den konkrete forespørgsel ønsker udvalget en analyse af de 
nuværende haller. Forvaltningen udarbejder oplæg til kommissorium til udvalgets 
godkendelse.
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98. Evaluering af Åbne haller
Dok.nr.: 5336
Sagsid.: 12/15554
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Projekt Åbne haller er blevet gennemført i halsæsonen 2013-2014. Projekt Åbne haller 
har haft til formål at udnytte ledig halkapacitet samt få nye målgrupper ind i hallerne.
 
Projektet er nu blevet evalueret og hovedkonklusionerne er:
- At det er lykkedes at anvende ubenyttet haltid

- At det er lykkedes at tiltrække nye målgrupper, som primært har været børn

- At Projekt Åbne haller har været grobund for mange gode oplevelser, glæde og 

samvær. 

Samlet er vurderingen at projekt Åbne haller har opfyldt sit formål.
 
En Undersøgelse fra 2012 viste, at der i særlig grad var ubenyttet haltid i dagtimerne. 
Projekterne under Åbne haller har overvejende benyttet haltid i dagtimerne.
 
De gennemførte aktiviteter, der har særlig stor succes, adskiller sig fra den traditionelle 
brug af hallerne ved i højere grad være uorganiseret og præget af leg. Projekterne 
opsætter rammen, men det er deltagerne der i høj grad styrer indholdet.
 
Deltagerne i projekterne spænder fra børn til ældre og personer med specielle behov. En 
overvejende del af projekterne har været rettet mod børn fra dagpleje til skoleregi. 
Projektlederne melder om stor opbakning fra deltagerne. 
 
Den økonomiske støtte har været afgørende for afprøvning af tiltagene under Åbne 
haller. Det er derfor heller ikke alle projekter, der kan fortsætte uden økonomisk støtte. 
Vurderingen er dog at der godt kan indtænkes brugerbetaling i nogle typer projekter eller 
medfinansiering fra arrangørernes side. 
 
Det anbefales i evalueringen, at Åbne haller bør fortsættes og at projektholderne har 
gjort sig en række erfaringer, som kan skabe endnu bedre projekter fremadrettet.
 
 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering at Åbne haller generelt har været en succes. 
 
Det er forvaltningens vurdering at projektet med fordel kan forlænges med henblik på at 
skabe kontinuitet og fundament for at projekterne kan forankre sig.
 
For at sikre yderligere forankring og en vedvarende forandring vurderer forvaltningen, at 
der i højere grad skal ydes tilskud til projekter der i et omfang vurderes levedygtige eller 
som på anden vis skaber en blivende forandring ved fx læring eller udvikling af et 
område. Kultur og Fritid foreslår at projekter der allerede har været en succes godt kan 
prioriteres igen. 
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Det er forvaltningens vurdering at modellen med forudbetaling af midler til godkendte 
projekter giver arrangørerne en særlig handlemulighed, da de derved ikke selv skal 
lægge ud for projekterne og afvente midler i forbindelse med afsluttende afregning.
 
Da den primære målgruppe har været børn, vurderer forvaltningen at det kan være 
hensigtsmæssigt at indgå et samarbejde med Udvalget for Børn og Undervisning om et 
særligt fokus på denne målgruppe.
 
Ligeledes vurderer forvaltningen at et samarbejde med Udvalget for Social og Sundhed 
kan være gavnlig, da Åbne haller ligger i tråd med Sundhedspolitikken og den 
under�liggende bevægelsesstrategi. Kultur og Fritid anbefaler at disse fagområder også 
bidrager med medfinansiering så projektet kan fastholde en bredde i hele kommunen. 
 
Implementeringen af folkeskolereformen kan imidlertid også aflede en ændret brug af 
hallerne. På den baggrund foreslår Kultur og Fritid, at stillingtagen til projekt åbne haller 
version 2 afventer. 
 

Sundhedskonsekvensvurdering
Projekt Åbne hallers formål er direkte sundhedsfremmende og har dermed en positiv 
effekt på den generelle sundhed.
 
Det er særligt positivt, at der har været fokus er på nye målgrupper. Åbne haller kan 
dermed være have været med til at trække idræts-uvante ind i hallerne og derved 
reducere den ulighed, der er i sundhed.
 
En række af de gennemførte projekter understøtter en tidlig indsats i forhold til at sikre 
gode idræts- og bevægelsesvaner hos børnene.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Evalueringen bygger på respons fra 22 ud af de 23 gennemførte projekter.
SIV er tidligere blevet hørt og har udtalt sig positivt omkring projekt åbne haller.

Bilag:
1 Åben Evalueringsrapport 67848/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at evaluering af projekt Åbne haller tages til efterretning, og

at der senere tages stilling til om projektet skal fortsætte. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014
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Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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99. Kriterier for udbetaling af midler fra Scoremad
Dok.nr.: 5217
Sagsid.: 13/14612
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid besluttede den 10. december 2013, at der oprettes en særlig 
tilskudspulje, der uddeles til de idrætshaller, der vælger det sunde alternativ, og at 
Kultur og Fritid sammen med hallerne videreudvikler og implementerer kriterierne, der 
trinvis udløser tilskuddet for sund kost.
 
På grundlag af ovenstående beslutning har Scoremads arbejdsgruppe afholdt to 
workshops i forbindelse med Scoremads inspirationstur til Vorbasse fritidscenter, der er 
fyrtårn i projekt SMIL. Deltagerne var personale fra hallerne og deres cafeterier, samt 
medlemmer fra hallernes bestyrelser.
 
Resultatet fra de to workshops er, at midlerne fra Scoremads tilskudspulje bør fordeles 
efter følgende kriterier:
 
1) Der anvendes ikke friture i cafeteriet 
2) Maden, der serveres, lever op til kravene fra Nøglehulsmærket
3) For hvert usunde produkt, der sælges, er der et sundt tilbud
4) De sunde tilbud er mere synlige end de usunde
5) Der skiltes tydeligt med de ovenstående kriterier

 
Jo flere af ovennævnte kriterier, der efterleves, jo højere tilskud. Der skal som minimum 
efterleves tre kriterier for at modtage tilskud. Hallernes cafeterier vurderer selv, hvilke 
kriterier, de formår at efterleve. 

 

 Der gives årligt 20.000 kr. i tilskud ved efterlevelse af tre kriterier
 Der gives årligt 25.000 kr. i tilskud ved efterlevelse af fire kriterier
 Der gives årligt 30.000 kr. i tilskud ved efterlevelse af samtlige fem kriterier

 
Hallerne indsender årligt tro- og loveerklæring på, hvilke tiltag de efterlever det 
pågældende år. Ved manglende efterlevelse af kriterier tilbagebetales tilskud. En 
uddybning af kriterierne er vedlagt som bilag.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at det er en styrke, at kriterierne er udarbejdet i tæt samarbejde 
med idrætshallernes personale.
 
Det er forvaltningens vurdering, at implementering af kriterierne vil støtte tiltag, der 
fremmer sund kost i idrætshallerne. Særligt cafeterier med mindre omsætning vil have 
fordel at den økonomiske støtte, der gives ved at gennemføre tiltag for at fremme 
sundere kost.
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Forvaltningen vurderer, at det er en fordel, at kriterierne omhandler både kost og 
synliggørelse af de sunde valg. Forvaltningen vurderer, at en synliggørelse af de fem 
kriterier kan initiere en dialog om sund kost og idrætshallernes indsats på området.
 
Andre Kommuner har med succes indført lignende støtteordninger eller belønninger til de 
haller, der fokuserer på sundere kost fx Middelfart Kommune og Faaborg-Midtfyn 
Kommune. Forvaltningen vurderer derfor at vi i Varde Kommune kan opnå samme 
fordele med indførelse af de foreslåede kriterier.

Sundhedskonsekvensvurdering
De opsatte kriterier og Scoremad generelt er i tråd med den netop vedtagne 
sundhedspolitik og dennes målsætning for mad og drikke. Kriterierne må derfor ses som 
sundhedsfremmende.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Udvalget besluttede den 10. december 2013, at midlerne finansieres af udviklingspuljen.
Hvis samtlige ti haller efterlever samtlige fem kriterier, vil det samlede tilskud udgøre 
300.000 kr.
 

Høring
Halinspektører, cafeteriemedarbejder og halbestyrelsesmedlemmer deltog i udarbejdelse 
af kriterierne. Kriterierne har efterfølgende været i høring hos SIV. Mail med SIV’s 
kommentarer er vedlagt som bilag.

Bilag:
1 Åben Kriterier for Scoremadspuljen 2014 47156/14
2 Åben Mail med SIV kommentarer til kriterier for Scoremad 59491/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at kriterierne for udbetaling af midler fra Scoremad fastsættes som beskrevet, 

at forvaltningen iværksætter implementering af tilskudsordningen og udarbejder 
nødvendigt materiale, og

at kriterierne evalueres efter et år.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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100. A Klubpartner i Blåvandshuk
Dok.nr.: 5316
Sagsid.: 14/4192
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Blåvandshuk Kursus og Idrætscenter (BIC) har fremsendt et forslag om samarbejde om 
konceptet Klubpartner.
 
Målene for projekt Klubpartner er:
· Overlevelse for foreningslivet
· Udvikling af foreningslivet
· Mere udlejning af haller og andre faciliteter
 
Målene skal nås ved, at der i en toårig periode ansættes en eventkoordinatorelev, der 
kan støtte de lokale foreninger og koordinere forskellige tiltag. Eventkoordinatoreleven 
skal være klubbernes partner på fuld tid og varetage foreningernes interesser. 
Klubpartneren skal bidrage til, at foreningernes ideer føres ud i livet.
 
BIC bliver det fysiske omdrejningspunkt og fast arbejdsplads for Klubpartneren. 
Klubpartneren kan styrke lokalmiljøet og gøre BIC til omdrejningspunkt for mere end blot 
idrætten.
 
Omkostninger til ansættelse af en Klubpartner er budgetteret til Kr. 200.000 kr. pr. år. 
BIC foreslår, at det finansieres på følgende måde:
 
Tilskud fra Varde Kommune 50 % 100.000 kr.
Foreningsandel 25 % 50.000 kr.
BIC andel 25 % 50.000 kr.
 
Efter den toårige projektperiode forventes Varde Kommunes andel at kunne finansieres 
gennem indtægter på sportsevents. BIC og foreningernes andel skal fortsat afholdes.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at Klubpartner er proaktivt projekt, der kan bidrage til at 
støtte foreningslivet i og omkring BIC. 
 
Forvaltningen vurderer, at Klubpartner kan bidrage til løsningen af den udfordring, som 
presser foreningslivet. Borgernes idrætsvaner er ændret, og den klassiske 
foreningsstruktur fravælges i stigende grad til fordel for andre tilbud. Det har medført, at 
idrætsforeningernes medlemstal generelt er faldende til trods for, at borgerne dyrker 
mere idræt end tidligere. Skal vi i Varde Kommune opretholde foreningernes status som 
rygraden i idræts- og fritidslivet, kræver det nytænkning. 
 
Ved en længerevarende og koordineret indsats kan foreningsområdet nytænkes, så det 
eventuelt favner nye målgrupper eller formår at anvende de forhåndenværende faciliteter 
på nye måder. Forvaltningen vurderer, at erfaringer fra projektet har potentiale til at 
producere viden, som bidrager til at løfte foreningslivet i hele kommunen.
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Kultur og Fritid finder, at hvis projektet støttes, skal der samtidig sikres en evaluering og 
udbredelse af erfaringerne til de andre idrætshaller, så der kommer en bredere virkning 
af effekterne.  

Sundhedskonsekvensvurdering
Hvis Klubpartner kan bidrage til udvikling af idrætsforeningsområdet, så antallet af 
idrætsaktive borgere stiger, har det en direkte positiv indflydelse på folkesundheden i 
Blåvandshuk og omegn.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Varde Kommunes bidrag til Klubpartner udgør årligt 100.000 kr.
Forvaltningen anbefaler, at midlerne tages fra Udviklingspuljen til idrætshaller. 

Høring
Halinspektørerne er orienteret om projektet.

Bilag:
1 Åben Klubpartner - Projektbeskrivelse 66810/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at der i en toårig periode ydes tilskud på 100.000 kr. årligt til projekt Klubpartner,

at erfaringer fra projektet evalueres efter et og to år med henblik på at skabe viden, der 
kan støtte foreningslivet og idrætshallerne i hele Varde Kommune, og

at midlerne til projekt Klubpartner finansieres af udviklingspuljen til idrætshaller.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev ikke godkendt. Udvalget besluttede ikke at imødekomme ansøgningen, 
og anmoder forvaltningen om at arbejde videre med ideen. 
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101. Fordeling af Udviklingspuljen til Idræts- og Svømmehaller 
2014

Dok.nr.: 5323
Sagsid.: 14/1534
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Udviklingspuljen til Idræts- og Svømmehaller er midler, som Udvalget kan prioritere til 
forskellige aktiviteter eller tiltag, som Udvalget ønsker at fremme, og/eller tiltag, som 
ellers ikke kunne finansieres ved hallernes egen driftsøkonomi. Puljen er tidligere blevet 
anvendt til blandt andet projekt Scoremad, digitaliseringsprojekter og Åbne haller. 
Resterende midler er blevet anvendt til tiltag i hallerne, der støttede et eller flere af 
følgende kriterier:

· Nye tiltag, som bidrager til øget aktivitet i hallerne 

· Implementering af sundhedsinitiativer i hallerne

· Tiltag til sikring af ernæringsrigtig kost i idrætshaller
 
En oversigt over hvilke idrætshaller, der har modtaget hvilken støtte i perioden 2011-
2013 er vedlagt som bilag.
 
Puljen udgør i 2014 1.892.383 kr. 
  
Udvalget besluttede på møde den 10. december 2013 at afsætte 310.000 kr. fra 
udviklingspuljen til oprettelse af en særlig tilskudspulje i Scoremadsregi.

Udvalget besluttede på møde den 20. maj 2014, at udviklingspuljen skulle finansiere 
øvrige udgifter ved beslutning om øget tilskud til foreningslivet (øget medlemstilskud og 
fjernelse 25 års reglen for lokaletilskud mv.), ca. 500.000 kr.

 
På baggrund af ovenstående resterer der ca. 1.100.000 kr. i udviklingspuljen til 
Idrætshaller- og Svømmehaller for 2014.
 

Udvalget har på mødet den 18. februar behandlet oplæg om projekt for alle 
idræts�hallerne - udvikling af idrætshallerne fra faciliteter til facilitatorer. Udvalget 
udsatte stillingtagen hertil. Økonomien i projektet var fastsat til 200.000 kr. til 
uddannelsen. SIV har været involveret i afklaring af projektideen og dennes indhold. SIV 
finder fortsat projektet relevant. (Dagsordenspunktet er vedlagt som bilag)

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at udviklingspuljen har stor betydning og dermed 
bevågenhed fra idræts- og svømmehallernes side. Udviklingspuljen har bidraget til, at 
man har kunnet realisere en række udviklingsorienterede projekter/initiativer, som ellers 
ikke ville være blevet prioriteret. 
 
Forvaltningen anbefaler at udviklingspuljen ud over projekt scoremad anvendes til 
projekt Klubpartner samt igangsættelse af det beskrevne uddannelsesprojekt for 
halinspektørerne. Udviklingspuljen vil også kunne anvendes til fortsættelse af projekt 
åbne haller.
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Forvaltningen vurderer, at det kan være hensigtsmæssigt at tilbageholde en del 
midlerne, da der erfaringsmæssigt løbende opstår relevante projekter og ideer, der med 
fordel kan støttes. Det kunne eksempelvis være tiltag, der initieres af halinspektørerne 
på baggrund af uddannelsen. Forvaltningen har kaldt dette en ”mulighedspulje” til 
kommende projekter.
 
Ændringer i tilskud til foreninger vil være en fast merudgift de kommende år. Projekt 
Scoremad vil være fast udgift i det omfang, som udvalget vælger at videreføre det. 
Uddannelsen af halinspektører vil være en engangsinvestering. Hvis åbne haller skal 
fortsætte kan det også med fordel være et flereårigt projekt.
 
På den baggrund foreslår Kultur og Fritid, at udviklingspuljen prioriteres på flg. vis i 2014 
og 2015:
 
 2014 2015
Scoremad 310.000 kr. 310.000 kr.
Ændringer på tilskud til foreninger 500.000 kr. 500.000 kr.
Klubpartner 100.000 kr. 100.000 kr.
Uddannelse af halinspektører til facilitatorer 200.000 kr. -
Mulighedspulje 780.000 kr. 980.000 kr.
Samlet 1.890.000 kr. 1.890.000 kr.
 
I 2011, 2012 og 2013 er midlerne fordelt efter tre opsatte kriterier, hvilket har krævet en 
del administration og til dels vanskelighed med entydighed om fordelingsprincipperne. 
Det er Kultur og Fritids vurdering, at de her nævnte projekter er så konkrete og 
veldefinerede, at de giver klare rammer for, hvad der kan uddeles midler til, og hvad der 
ikke uddeles midler til. 
 

Sundhedskonsekvensvurdering
Udviklingspuljen støtter en række forskellige tiltag, der hver i sær fremmer henholdsvis 
sund kost eller fysisk aktivitet i idrætshallerne. Udviklingspuljen har derfor en positiv 
indvirkning på den generelle folkesundhed i Varde Kommune. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Puljen udgør i 2014 1.892.383 kr. Den foreslås fordelt som beskrevet.

Høring
SIV er blevet hørt i sagerne om Scoremad, Åbne haller og uddannelse af 
halinspek�tørerne.

Bilag:
1 Åben Udvikling af idrætshallerne fra faciliteter til facilitatorer 25349/14
2 Åben Bevillinger fra udviklingspuljen 2011-2013 46160/13

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
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at der afsættes 100.000 kr. til projekt Klubpartner i 2014 og 2015,

at der afsættes 200.000 kr. til uddannelse af halinspektører i 2014, og

at der tilbageholdes 780.000 kr. i en mulighedspulje til støtte af kommende projekter i 
2014.

 
 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Udvalget godkendte,
 
at der afsættes 200.000 kr. til uddannelse af halinspektører i 2014, og

at der tilbageholdes 880.000 kr. i en mulighedspulje til støtte af kommende projekter i 
2014.
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102. Udendørs bassin ved Ølgod Hallerne
Dok.nr.: 5474
Sagsid.: 09/10537
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
På møde i Udvalget for Kultur og Fritid den 9. april 2014 behandlede udvalget sagen om 
renovering og genåbning af det udendørs bassin ved Ølgod Hallerne. 
  
Her skulle udvalget tage stilling til, om der skulle arbejdes videre med indhentning af 
tilbud på renovering af bassinet samt afledte driftsomkostninger.
 
Udvalget besluttede, at der ikke skulle arbejdes videre med renovering af det udendørs 
bassin. Beslutningen havde blandt andet baggrund i, at udgiften til renoveringen vil være 
betydelig og at der herudover vil være løbende driftsomkostninger.
 
I Ølgod har man efterfølgende igangsat en underskriftsindsamling hvor 747 borgere har 
skrevet under på, at de ønsker bassinet genåbnet. 
 
 
 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at de indsendte underskrifter er et positivt udtryk for 
borgernes engagement i lokalområdet, og der er stor forståelse for interessen for at 
udendørs bassinet igen bliver brugbart. 
 
Samtidig vurderer forvaltningen, at Udvalgets beslutning fra den 29. april 2014 bør 
fastholdes.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Renovering af udendørs bassin ved Ølgod Hallerne 52026/14
2 Åben Følgebrev til underskrifter - udendørs bassin i Ølgod 72565/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet, 

at beslutningen fra mødet i Udvalget for Kultur og Fritid den 29. april 2014 fastholdes.
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Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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103. Kulturpolitik til godkendelse forud for høringsrunde
Dok.nr.: 5360
Sagsid.: 13/16439
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget godkendte 27. januar 2014 arbejdsprocessen for udarbejdelse af en ny 
visionspolitik på kultur- og fritidsområdet.
 
I mellemtiden har der været afholdt borgermøde i Helle hallen, hvor alle borgere var 
inviteret til at deltage.
 
Der blev på mødet nedsat en sparringsgruppe af interesserede borgere. 
Sparringsgruppen består af 23 borgere, der er knyttet til forskellige kulturelle 
institutioner, foreninger, aftenskoler eller som blot har interesse i området.
 
Sparringsgruppen har på møder i maj arbejdet med at formulere et udkast til 
visionspolitikken og tilhørende målsætninger. Sparringsgruppens drøftelser og oplæg har 
været udgangspunkt for det oplæg, som Kultur og Fritid har formuleret, og som nu er 
klar til at blive sendt til høring hos Varde Kommunes borgere. Visionspolitikken er vedlagt 
som bilag. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at den vedlagte visionspolitik kan fungere som politisk 
ramme for kultur- og fritidsområdet den kommende årrække.
 
Forvaltningen vurderer ligeledes, at processen med sparringsgruppen har været givtig for 
udarbejdelse af visionspolitikken. Samarbejdet med borgerne i sparringsgruppen sikrer at 
visionspolitikken er aktuel og relevant. Det har dog været vanskeligt at lave de endelige 
formuleringer af visioner og målsætninger på møderne. Kultur og Fritid har derfor forsøgt 
at lave de konkrete formuleringer, så de afspejler det, borgerne i sparringsgruppen 
tilkendegav.
 
Den tidligere politik på området har heddet Fritids-, Idræt- og Kulturpolitik (FIK-politik). 
Forvaltningen vurderer, det er mere retvisende at kalde den nye visionspolitik for 
”Kulturpolitik”. Begrebet Kulturpolitik er bredt og rummer både de klassiske kunstarter 
samt idræt, folkeoplysning mv. 
 
Hvis politikken både hedder noget med kultur og idræt, giver det idræt en særlig position 
som et særligt område, der har mere fokus end andre kulturelle områder, som f.eks. 
musik og kunst. Det er forvaltningens opfattelse, at der ikke er en rangordning af 
indholdsområderne i politikken. Forvaltningen foreslår videre, at begrebet ”Fritid” fjernes, 
da politikken ikke kun dækker fritiden. F.eks. foregår en række af de forskellige tilbud i 
skole-/dagtilbudstiden (den kulturelle rygsæk og natur-kultur-sundheds kataloget).
 
At begrebet ”kultur” kan favne hele visionspolitikkens områder kan også underbygges 
ved, at det nationale område er samlet under et Kulturministerium.
 
Forvaltningen vurderer, at den vedlagte visionspolitik er klar til at blive sendt i høring hos 
kommunens borgere.
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Sundhedskonsekvensvurdering
Et aktivt liv med kulturelt indhold kan være fremmende for sundheden. Den fysiske 
sundhed kan styrkes gennem fysiske aktiviteter som idræt og friluftsliv, mens de sociale 
og psykologiske aspekter af sundhed kan styrkes gennem fællesskab og gode oplevelser.
En god og stærk politik på kulturområdet har derfor positiv effekt på den generelle 
folkesundhed. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Borgerne har haft mulighed for at deltage i et opstartende borgermøde i Helle hallen 
samt sparringsgruppe.
 
Forvaltningen foreslår, at Visionspolitikken sendes i offentlig høring i ugerne 26-31 2014, 
og at den sendes til høring i Fritidsrådet og i de politiske fagudvalg.

Bilag:
1 Åben Udkast til visionspolitik for kultur og fritidsområdet 62013/14
2 Åben Udkast til visionspolitik for kulturområdet 73965/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at den vedlagte visionspolitik sendes i høring, og

at navnet ændres til Kulturpolitik/visionspolitik for Kulturområdet.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Udvalget besluttede,

at den vedlagte visionspolitik sendes i høring, og

at navnet bibeholdes som Fritids-, Idræts-, og Kulturpolitik
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104. Stadionpartner - Outrup Speedway Club
Dok.nr.: 5483
Sagsid.: 14/2937
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
På møde i Udvalget for Kultur og Fritid den 20. maj 2014 behandlede udvalget sagen om 
Outrup Speedways tilbud til Varde Kommune om at blive stadionpartner på Varde Motor 
Arena. Det koster årligt 50.000 kr. at være stadionpartner.
 
Udvalget var positive overfor ansøgningen og fremsendte tilbuddet til Økonomiudvalget 
til godkendelse. 
 
Udvalget understregede i sin beslutning, at der i forbindelse med en sponsoraftale stilles 
krav om profilering af Varde Kommune – også ved arrangementer, som afholdes udenfor 
kommunen.
 
Økonomiudvalget behandlede sagen den 27. maj 2014 og besluttede at meddele et 
sponsorat som stadionpartner på 50.000 kr. 
 
Samtidig besluttede Økonomiudvalget, at sponsoratet skal finansieres inden for Udvalget 
for Kultur og Fritids budgetområde.
 
Der er ikke Udvalgets budget afsat beløb til dette formål. Sagen forelægges derfor 
Udvalget for Kultur og Fritid for en afklaring af finansieringen.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer ikke, at der kan anvises konkret finansiering.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Beløbet på 50.000 kr. finansieres inden for Udvalgets budgetramme.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Stadionsponsorat, Outrup Speedway Club 71788/14
2 Åben OSC oplæg til samarbejde med Varde Kommune 53303/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at beløbet på 50.000 kr. til stadionpartner på Varde Motor Arena finansieres inden for 
Udvalgets budgetramme.



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 10-06-2014

Side 223

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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105. Budgetopfølgning 30. april 2014 - Udvalget for Kultur og 
Fritid

Dok.nr.: 5335
Sagsid.: 13/15199
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Der er udarbejdet budgetopfølgning for året 2014 med udgangspunkt i økonomirapport 
pr. 30. april 2014.
 
Budgetopfølgningen omfatter alle områder indenfor udvalgets budget. Budget- og 
regnskabsoplysninger, som er kendte på tidspunktet for budgetopfølgningen, er 
medtaget i opfølgningen.
 
Det er vigtigt af hensyn til kommunens økonomi, at udvalget så vidt muligt selv 
finansierer eventuelle merudgifter indenfor egne rammer, uanset om merforbruget 
skyldes forhold, som udvalget ikke har indflydelse på. Det vil sige, at der kun 
undtagelsesvis fremsendes anmodning om tillægsbevilling, hvor der ikke er anvist 
finansiering. Der vil i så fald skulle findes finansiering indenfor det samlede budget.
 
Budgetopfølgningen pr. 30. april 2014 viser, at der er forbrugt 38,3 % af driftsbudgettet 
på samlet 76,5 mio. kr.
 
Forbruget er som forventet på dette tidspunkt. 
 
Der er behov for teknisk budgetregulering som følge af ændret momsafregning ved 
tilskud og afregning til haller samt mindreforbrug på udligningstilskud til haller overført 
fra 2013. Netto søges tillægsbevilling på 0,3 mio. kr. Specifikation vedhæftet.
 
Der er udarbejdet oversigt med statusbeskrivelse på de budgetterede anlægsprojekter i 
2014.

Retsgrundlag
Varde Kommunes økonomiregulativ

Økonomi
Der søges tillægsbevilling på 0,3 mio. kr.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Regulering til driftsbudget 71281/14
2 Åben Budgetstatus 30. april 2014 Anlæg 71287/14
3 Åben Budgetrapport 30. april 2014 - Kultur og Fritid 71306/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
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at budgetopfølgningen tages til efterretning, og

at der gives tillægsbevilling på 0,3 mio. kr.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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106. Budgetforslag 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid
Dok.nr.: 5433
Sagsid.: 13/10201
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Indenfor de økonomiske rammer, som regeringen og KL udstikker, skal Byrådet 
udarbejde et budget for 2014 og budgetoverslag for årene 2015-2017.
 
Fristen for udvalgenes behandling af nye ønsker til drift og anlæg er fastsat til den 18. 
juni 2014.
 
Udgangspunktet for budgetlægningen for 2015 er det vedtagne budget for 2014 
korrigeret for ændringer på grund af nye budgetforudsætninger samt nye oplysninger om 
de indarbejdede budgettal, som ikke var kendte ved budgetlægningen for 2014.
 
Endvidere korrigeres for konsekvenser af tidligere politiske beslutninger. Ændringerne må 
ikke påvirke serviceniveauet.
 
Til udvalgets behandling foreligger:
· Oversigt over budgettilretninger i forhold til budget 2014
· Nye ønsker til driftsbudgettet for 2015-2018
· Nye ønsker til anlægsbudgettet for 2015-2018
· Specielle bemærkninger til budget 2015

Retsgrundlag
Styrelsesloven
Varde Kommunes økonomiregulativ

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Budgettilretninger 2015 - udvalg for Kultur og Fritid 23027/14
2 Åben Oversigt over driftsønsker 76872/14
3 Åben Oversigt over anlægsønsker 77195/14
4 Åben Beskrivelse af driftsønsker - Budget 2015 71451/14
5 Åben Beskrivelse af anlægsønsker - Budget 2015 71580/14
6 Åben Kultur og Fritid - specielle bemærkninger budget 2015.doc 73342/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at nye budgetønsker prioriteres,

at oversigt over budgettilretninger godkendes, 
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at de specielle bemærkninger til budget 2015 godkendes, og

at det samlede budgetforslag, herunder nye ønsker til drifts- og anlægsprojekter samt 
specielle bemærkninger, fremsendes til Økonomiudvalget til videre behandling på 
budgetseminaret i september 2014.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Udvalget besluttede, 

at oversigt over budgettilretninger godkendes, 

at de specielle bemærkninger til budget 2015 godkendes,

at hallernes energiforbedrende foranstaltninger skal fremsendes som konkrete 
ansøgninger, og

at de øvrige ønsker fra hallerne ikke fremsendes til Byrådet,

 

Udvalget fremsender følgende budgetønsker til Byrådets budgetseminar i 2014,

at der på anlægsbudgettet i 2016, 2017 og 2018 afsættes 3 mio. kr. pr. år til en halplan, 

at øvrige ønsker til anlægsbudgettet fremsendes uprioriteret til Byrådets budgetseminar, 
og

at ønsker til driftsbudget fremsendes uprioriteret til Byrådets budgetseminar.
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107. Videre drøftelse af ønsker til Budget 2015
Dok.nr.: 5495
Sagsid.: 14/5158
Initialer: kigo
Åben sag

Sagsfremstilling
Fritidsrådet har på mødet den 5. maj 2014 drøftet eventuelle ønsker til budget 2015 og 
frem. Rådet drøftede følgende ideer, som skulle tages op på dette møde: 

1. At aftenskolernes undervisere også kan få tilskud til efteruddannelse/kurser
2. Idrætslederakademi 
3. Energioptimering fx med solceller til foreningshuse eller idrætsanlæg og hvor det 

kræver en længere finansieringsperiode 

Kultur og Fritid har følgende supplerende oplysninger til budgetønskerne:
 
Ad. 1. 
Varde Kommune har et budgetbeløb til medlemstilskud og tilskud til leder�uddannelse, 
som foreninger kan søge om tilskud fra. Aftenskolerne kan ikke komme i betragtning til 
tilskud til efteruddannelse fra denne pulje. Aftenskolerne er anderledes end foreningerne 
da foreningerne benytter sig af frivillige mens aftenskolernes medarbejdere er lønnede. 
Der kan dog fortsat være behov for at prioritere efteruddannelse af underviserne.
 
Ad. 2. 
Kultur og Fritid har tidligere lavet idrætslederakademi, som der har været stor tilfredshed 
med. Et idrætslederakademi kan tilrettelægges med forskelligt indhold og tid. Flere 
udbydere har allerede relevante tilbud, som der kan laves en aftale med så der fx laves 
et samlet hold med foreninger fra Varde Kommune. 
 
Ad. 3. 
Forvaltningen er i gang med at undersøge muligheden for at kunne understøtte 
energi�forbedrende tiltag i foreningernes bygninger. Der er en række forhold som skal 
afklares yderligere i forhold til påvirkning af den kommunale låneramme, 
kommunalfuldmagten mv. førend der kan tages stilling til sagen.

Forvaltningens vurdering
Hvis der skal afsættes budgetbeløb til tilskud til efteruddannelse af aftenskoleundervisere 
foreslår forvaltningen at der omprioriteres et budgetbeløb hertil indenfor aftenskolernes 
budgetområde. Der er ofte ubenyttede midler på området bl.a. pga. af, at ikke alle 
planlagte kurser gennemføres. Det foreslås at der omprioriteres 50.000 kr. til formålet 
fra 2015 og frem.
 
Kultur og Fritid finder det relevant at udbyde et idrætslederakademi for foreninger. Det 
vil give mulighed for at foreningerne får ny relevant viden og dernæst opbygger nye 
netværk på tværs af foreningslivet. Hvis Varde Kommune udbyder et idrætslederakademi 
kan kommunen finansiere en del af kursusudgifterne så foreningerne i højere grad har 
økonomi til at deltage. Dog således at der fortsat er en egenbetaling pr. deltager. 
Forvaltningen foreslår at der afsættes et beløb hertil på 40.000 kr. 
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Det anbefales at muligheden for at lave energioptimering tages op på senere møde i 
Fritidsrådet, når der er yderligere afklaring heraf.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten.

Økonomi
Efteruddannelse til aftenskolernes undervisere kan finansieres indenfor aftenskolernes 
budgetområde.
 
Budgetforslag på 40.000 kr. til idrætslederakademi er ikke finansieret.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet, 
at der med virkning fra budget 2015 omprioriteres 50.000 kr. fra aftenskolernes 
budgetområde til pulje til tilskud til efteruddannelse af aftenskoleundervisere, og
at der medtages budgetønske på 40.000 kr. i 2015 til afholdelse af idrætslederakademi.  

Beslutning Fritidsrådet den 26-05-2014

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Godkendt.
 
Forvaltningen bedes lave forslag til regelsæt for tilskud til efteruddannelse for 
aftenskoleundervisere.
Forvaltningen bedes komme med oplæg til mulighed for energioptimering af 
foreningshuse.
 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Udvalget besluttede, 

at der med virkning fra budget 2015 omprioriteres 50.000 kr. fra aftenskolernes 
budgetområde til pulje til tilskud til efteruddannelse af aftenskoleundervisere, og 

at der til budgetseminar 2014 fremsendes budgetønske på 40.000 kr. i 2015 til 
afholdelse af idrætslederakademi.
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108. Fastsættelse af mødeplan 2015 for Udvalget for Kultur og 
Fritid 

Dok.nr.: 5392
Sagsid.: 14/6316
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Økonomiudvalget og de stående udvalg skal for hvert regnskabsår træffe beslutning om, 
når og hvor udvalgets møder skal afholdes. Endvidere kan udvalgene fastsætte regler om 
varigheden af sine møder.
 
Borgmesterkontoret har udarbejdet et forslag til mødeplan for de politiske udvalg og 
Byrådet, hvor der bl.a. er taget hensyn til de stående udvalgs sagers eventuelle videre 
behandling i Økonomiudvalget/Byrådet.
 
Juli måned samt ugerne 7 og 42 er som udgangspunkt mødefri.
 
For Udvalget for Kultur og Fritid planlægges desuden med arrangementer på følgende 
datoer i 2015:
 
Visionsseminar: 5. marts
Dialogmøder med aftaleholdere:  17. november 
KL’s Kultur- og Fritidskonference: (Afventer datoer fra KL)
Besigtigelsesture: Der planlægges med cirka 5 besigtigelsesture 

fordelt hen over året  

Retsgrundlag
Lov om kommunernes styrelse.

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Kalender 2015 68259/14

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at mødeplanen godkendes for så vidt angår Udvalget for Kultur og Fritid, og

at der tages stilling til, om der skal træffes beslutning om mødernes varighed.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull
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Anbefalingen blev godkendt. Møderne planlægges med 3 timer pr. møde.
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109. Sager til kommende udvalgsmøder
Dok.nr.: 4046
Sagsid.: 14/87
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
Forvaltningen planlægger følgende sager til behandling på kommende udvalgsmøder:
 
 
August
Implementering af digitaliseringsprojektet
Ungelederuddannelsen
Status diverse projekter
Orientering om Den Kulturelle Rygsæk
Projekt Frivilligbørs
 
September
Status på Blomstrende Landsbyer
 
Oktober
Status elitesatsninger i Vade IF og VBK
 
November
Dialogmøder med aftaleholdere 
Dialogmøde med foreninger som modtager over 0,5 mio. kr. i tilskud 

Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 10-06-2014

Fraværende: Erhardt Jull

Anbefalingen blev godkendt.
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Bilagsliste

91. Gensidig orientering

  1. Oversigt over bevillinger/tilskud i 2014 - kulturpuljen (41152/14) 
2. A Vardes Kulturelle Rygsæk - Historie 8. klasse (150618/13) 

93. O Samarbejder om skolereformen i 2014

  

1. Initiativer i forbindelse med Skolereformen fra Kultur og Fritidsudvalgets område 
(46941/14) 

2. Folkeskolereformen - øget bevægelse samt aftaler med foreninger og 
erhvervslivet..docx (74394/14) 

94. A Driftstilskud 2014 - Vestjysk Kunstforening
  1. Driftstilskud - Vestjysk Kunstforening 2014 (69728/14) 

95. Lånegaranti til energiforbedrende tiltag, Helle Hallen
  1. Ansøgning om energilån fra Helle hallen (72906/14) 

96. Mere liv i Smedeværkstedet
  1. Varde Kommunes spillested Smedeværkstedet, Varde (25346/14) 

97. Alslevhallens fremtid

  

1. Belægning af Alslevhallen (70054/14) 
2. Arkitektens bud på en ny Alslev Hal (70058/14) 
3. Bygningsafdelingens bud på budget for renovering og fremtidig drift af Alsleshallen 

(73698/14) 
4. Kort med afstande til haller og minihaller fra Alslev (73915/14) 

98. Evaluering af Åbne haller
  1. Evalueringsrapport (67848/14) 

99. Kriterier for udbetaling af midler fra Scoremad

  1. Kriterier for Scoremadspuljen 2014 (47156/14) 
2. Mail med SIV kommentarer til kriterier for Scoremad (59491/14) 

100. A Klubpartner i Blåvandshuk
  1. Klubpartner - Projektbeskrivelse (66810/14) 

101. Fordeling af Udviklingspuljen til Idræts- og Svømmehaller 2014

  1. Udvikling af idrætshallerne fra faciliteter til facilitatorer (25349/14) 
2. Bevillinger fra udviklingspuljen 2011-2013 (46160/13) 

102. Udendørs bassin ved Ølgod Hallerne

  1. Renovering af udendørs bassin ved Ølgod Hallerne (52026/14) 
2. Følgebrev til underskrifter - udendørs bassin i Ølgod (72565/14) 

103. Kulturpolitik til godkendelse forud for høringsrunde

  1. Udkast til visionspolitik for kultur og fritidsområdet (62013/14) 
2. Udkast til visionspolitik for kulturområdet (73965/14) 

104. Stadionpartner - Outrup Speedway Club
  1. Stadionsponsorat, Outrup Speedway Club (71788/14) 
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2. OSC oplæg til samarbejde med Varde Kommune (53303/14) 

105. Budgetopfølgning 30. april 2014 - Udvalget for Kultur og Fritid

  
1. Regulering til driftsbudget (71281/14) 
2. Budgetstatus 30. april 2014 Anlæg (71287/14) 
3. Budgetrapport 30. april 2014 - Kultur og Fritid (71306/14) 

106. Budgetforslag 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid

  

1. Budgettilretninger 2015 - udvalg for Kultur og Fritid (23027/14) 
2. Oversigt over driftsønsker (76872/14) 
3. Oversigt over anlægsønsker (77195/14) 
4. Beskrivelse af driftsønsker - Budget 2015 (71451/14) 
5. Beskrivelse af anlægsønsker - Budget 2015 (71580/14) 
6. Kultur og Fritid - specielle bemærkninger budget 2015.doc (73342/14) 

108. Fastsættelse af mødeplan 2015 for Udvalget for Kultur og Fritid 
  1. Kalender 2015 (68259/14) 
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